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Se consolideazã
încrederea în economia
zonei euro

Încrederea în economia zonei
euro s-a îmbunãtãþit peste aºteptãri
luna aceasta, semn cã uniunea mone-
tarã începe sã se redreseze dupã cea
mai lungã recesiune din istoria sa.

Indicele care mãsoarã încrederea
directorilor de companii ºi a consu-
matorilor a crescut la 91,3 puncte în
iunie, de la 89,5 în mai, conform
anunþului fãcut ieri de Comisia Eu-
ropeanã. Avansul este cel mai im-
portant din iulie 2010 pânã în pre-
zent, iar nivelul atins luna aceasta –
cel mai ridicat din ultimele 13 luni.
Analiºtii estimau cã indicele va fi de
numai 90,4 puncte în iunie.

Economia zonei euro a înregistrat
un declin de 0,2% în primele trei luni
din 2013, acesta fiind al ºaselea trimes-
tru consecutiv cu scãdere. Conform
aºteptãrilor, recesiunea din regiune se
va încheia în trimestrul curent.

Banca centralã de la
Budapesta: “Ungaria mai
poate reduce dobânda”

Ungaria mai poate reduce rata
dobânzii de referinþã de la nivelul cu-
rent (minim record), în condiþiile în
care factorii de decizie cautã sã susþinã
economia, a declarat preºedintele bãn-
cii centrale de la Budapesta, Gyorgy
Matolcsy. “Ciclul de relaxare nu s-a
terminat; vedem posibilitãþi suplimen-
tare de reducere a ratei dobânzii”, a
spus Matolcsy, arãtând cã banca cen-
tralã va lua în considerare riscurile de
pe pieþele financiare globale.

Dobânda de referinþã a bãncii cen-
trale a Ungariei este de 4,25%, nivel
minim record.
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GSK România vrea sã
vândã fabrica de la Braºov
l Fabrica nu este folositã la întreaga sa capacitate ºi
nici nu existã perspective în acest sens

Concernul britanic a anunþat,
ieri, la Braºov, cã va renunþa
la fabrica pe care o deþine în

România, deoarece aceasta nu este
folositã la întreaga capacitate ºi nici
nu existã perspective în acest sens.
„GlaxoSmithKline a decis ca fabri-
ca din Braºov sã iasã din reþeaua sa
globalã de pro-
ducþie pentru for-
mele solide orale
(tablete, pastile,
comprimate – n.
red.), ca urmare a
unei analize re-
cent efectuate la
nivelul reþelei sale
de producþie a for-
melor solide orale. Decizia este de-
terminatã de supra-capacitatea de
producþie actualã în reþeaua de pro-
ducþie a companiei pentru formele
solide orale”, a explicat Mariana Cis-
maru, directorul fabricii. Aceasta a
mai precizat cã în ultimii ani, tren-
dul în domeniul farmaceutic este re-
prezentat de injectabile, iar fabrica

deþinutã de britanici în þara noastrã
nu poate fi retehnologizatã pentru o
producþie pe acest segment.

Potrivit conducerii GSK Româ-
nia, reþeaua de producþie a compa-
niei a înregistrat în ultimii ani o scã-
dere semnificativã a volumelor for-
melor solide orale ºi multe dintre

produsele în for-
mã solidã mature
vor continua sã
înregistreze scã-
deri în urmãtorii 5
ani. Capacitatea
actualã a fabricii
din Braºov nu este
în prezent utilizatã
la maxim ºi, din

pãcate, nu existã niciun potenþial de
creºtere pe termen lung pentru ca
alte produse sau volume sã fie fabri-
cate aici. Compania intenþioneazã ca
activitãþile de producþie din Braºov
sã fie transferate cãtre alte fabrici.

OVIDIU VRÂNCEANU
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Un bail-in
pentru dezbinarea Europei
L

a început a fost negarea.
Criza financiarã declan-
ºatã de creditele subprime
din SUA nu ar fi trebuit sã

se extindã în Europa, conform decla-
raþiilor oficiale din urmã cu câþiva

ani. Sãnãtateabãn-
cilor nici mãcar
nu a fost luatã în
considerare, la fel
cum un default
suveran din zona
euro a fost consi-
derat mult timp o
blasfemie.

Ce repede trece
timpul! Acum deciziile sau declara-
þiile privind orizonturile de timp
îndepãrtate au o duratã de viaþã simi-
larã elementului 118 din tabelul lui
Mendeleev, care are o perioadã de
înjumãtãþire de 0,89 milisecunde.

Salvarea bãncilor a trecut pe pri-
mul plan, din cauza legãturii simbio-
tice dintre acestea ºi stat. “Pentru pri-
ma datã, am cãzut de acord asupra
unui bail-in semnificativ pentru pro-
tejarea contribuabililor”, a declarat,
dupã o nouã ºedinþã maraton la mie-
zul nopþii, Jeroen Dijsselbloem, mi-
nistrul de finanþe al Olandei ºi
preºedintele Eurogrupului.

Acelaºi Dijsselbloem ne asigura,
în perioada jafului din Cipru, cã ceea
ce se întâmplã în insula mediteranee-
anã nu reprezintã un cadru de acþiune

la nivel european.
ªi, totuºi, cum sunt protejaþi con-

tribuabilii, deoarece tot ei sunt ºi
“proprietari” ai depozitelor care vor
fi confiscate parþial sau total? Sã fie
depozitele din sistemul bancar euro-
pean constituite de extratereºtri?

“Uniunea Europeanã a cãzut de
acord sã forþeze investitorii ºi pe cei
cu economii consistente sã suporte
costurile falimentelor bancare vii-
toare”, scrie Reuters. Noul plan pre-
vede cã acþionarii, deþinãtorii de
obligaþiuni ºi deponenþii cu depozi-
te de peste 100.000 de euro vor fi
nevoiþi sã participe direct la salva-
rea bãncilor.

Mai mult, noile reglementãri “pot
afecta deponenþii germani la fel cum
pot afecta oricare alt investitor din
lume”, conform unei declaraþii a mi-
nistrului de finanþe al Germaniei,
Wolfgang Schäuble. Acesta a mai
precizat cã “avem nevoie de o casca-
dã clarã a rãspunderii: în primul rând
acþionarii, apoi diferite categorii ale
deþinãtorilor de obligaþiuni ºi apoi
deponenþii – nu deponenþii asiguraþi,
deoarece ei au fost excluºi totdeauna
de legea europeanã – apoi statele
membre implicate, iar dacã statele
nu pot, va urma fondul european de
salvare”, conform unei ºtiri Bloom-
berg.

Nu este extraordinar faptul cã
“avem nevoie de o cascadã clarã a

rãspunderii” în ceea ce priveºte cre-
ditorii bãncilor, dar nu se aminteºte
nimic ºi despre o cascadã a rãspun-
derii politice? ªi cât de europeni au
devenit germanii, astfel încât sã plã-
teascã fericiþi pentru falimentul unor
bãnci franceze sau austriece?

Reuters scrie cã “noile reglemen-
tãri distrug un tabu în Europa”, refe-
rindu-se la conceptul inviolabilitãþii
depozitelor, deºi “þãrile vor dispune

de flexibilitate în deciziile de
impunere a pierderilor asupra credito-
rilor bãncilor”. Oare la ce se referã
aceastã flexibilitate? Cumva la posibi-
litatea unor decizii arbitrare ale autori-
tãþilor, în funcþie de naþionalitatea ºi
rasa deponenþilor? Nu! Nu este posibil
aºa ceva într-o comunitate închegatã
în jurul sfintelor idealuri europene!

(continuare în pagina 15)

Listarea Hidroelectrica,
posibilã în primul
trimestru din 2014
l Vulpescu: “Statul în acþionariatul BVB –
o idee dezirabilã”

Ieºirea Hidroelectrica din insol-
venþã a resuscitat proiectul mai
vechi de listare la Bursa de Va-

lori Bucureºti, mai ales cã societatea
a revenit pe profit în acest an. Re-
mus Vulpescu, fost administrator
special al producãtorului de energie,
în prezent membru al Consiliului de
Supraveghere, ne-a declarat: „Dacã
procesul de pregãtire pentru listare
ar fi reluat de mâine, ar fi realist ca
oferta publicã efectivã sã aibã loc în
prima fereastrã de oportunitate iden-
tificatã de intermediari în 2014, pro-
babil în trimestrul I. Trebuie, cu tã-
rie, pãstratã evoluþia pozitivã a com-
paniei. Odatã cu ieºirea din insol-
venþã a Hidroelectrica, a început a
doua etapã a reorganizãrii Hidroe-
lectrica, pe cale administrativã.
Aceastã etapã este esenþialã pentru
fixarea rezultatelor bune de pânã
acum”.

Domnia sa a subliniat cã aºteptãri-
le în aceastã privinþã trebuie gestio-
nate corect, iar capacitãþile de gene-
rare a energiei electrice din apã tre-
buie sã rãmânã un pilon al dezvoltã-
rii economice. Remus Vulpescu ne-a
mai precizat: „În aceastã strategie in-
trã ºi listarea Hidroelectrica pe Bursa
de Valori Bucureºti, dar cred cã sunt
dezirabile ºi implicarea directã a sta-
tului în acþionariatul bursei, coordo-
narea unor eforturi de dezvoltare a

burselor de energie ºi de valori, înce-
perea tranzacþionãrii de instrumente
derivate”.

ªi Remus Borza, partener în ca-
drul Euro Insol, administratorul ju-
diciar al Hidroelectrica, considerã cã
listarea la Bursã a companiei este po-
sibilã anul viitor, dar nu mai devre-
me, întrucât 2012 s-a încheiat cu
pierderi pentru companie, dar 2013
va fi un an foarte bun, cu rezultate fi-
nanciare care reflectã eficientizarea.

În repetate rânduri, premierul Vic-
tor Ponta s-a grãbit sã avanseze ter-
mene pentru listarea Hidroelectrica.

A.T.

(continuare în pagina 4)

DIN CAUZA AMÂNÃRII ACORDÃRII CERTIFICATELOR VERZI,

CEZ îºi reevalueazã planul
de investiþii din România
Amânarea acordãrii unei pãrþi

importante a certificatelor
verzi care li se cuvin produ-

cãtorilor de energie curatã determi-
nã CEZ sã îºi reevalueze investiþiile
p lan i f i ca te în România . Jan
Veskrna, Preºedintele Directoratu-
lui CEZ România, a declarat: „Înca-
sãrile CEZ din parcul eolian con-
struit în Dobrogea vor fi puternic
afectate. Amânarea acordãrii unui
certificat verde pe MWh pe trei ani
ºi jumãtate ne aduce pierderi de 400
milioane de lei pe an. Nu avem nicio
garanþie, în prezent, cã din 2017 ne
vom putea recupera aceste certificate
amânate. Trebuie sã ne reconsiderãm
tot planul de afaceri ºi de recuperare
a investiþiei. În varã sau la toamnã,
acþionarii CEZ vor trebui sã decidã
ce au de fãcut. Eu sper cã totul se va
rezolva, dar existã un mesaj pe care
sunt sigur cã îl voi auzi de la acþio-
nar, anume cã CEZ România trebuie
sã înceteze sã mai piardã bani”.

Domnia sa a precizat cã este posi-
bil ca acþionarii sã decidã dimi-

nuarea investiþiilor CEZ în reþeaua de
distribuþie din România pentru anii
urmãtori: „Nu va fi vorba de vânzare
de active. Niciodatã, în cei nouã ani
de existenþã pe piaþa din România,
nu am fost atât de confuzi, din cauza
deciziei Guvernului de a diminua
sprijinul pentru energia regenerabi-
lã. Am comunicat Guvernului ºi De-
partamentului de Energie cã legea
oferã mecanismele necesare de re-
glementare a producþiei de energie
verde ºi cã nu este necesar o inter-
venþie atât de brutalã în piaþã. Nu

ne-au ascultat. Nici mãcar nu sunt
precizate mecanismele de recupera-
re a acestor certificate”.

Oficialul CEZ a infirmat cã va
majora preþul de vânzare al energiei
vândute din producþia eolianã, men-
þionând cã tariful de tranzacþionare
va fi stabilit de piaþã. Jan Veskrna a
menþionat cã facturile consumatori-
lor vor fi cu circa 5% mai mici de la 1
iulie, în urma amânãrii certificatelor
ºi a scãderii preþurilor de cãtre regle-
mentator: „Domnul ministru al ener-
giei, Constantin Niþã, a promis o scã-
dere de 10%, dar nu va fi aºa. Alþii
vorbesc despre un efect de scumpire
în urma amânãrii acordate certifica-
telor. Va fi o scãdere de doar aproxi-
mativ 5%”.

CEZ a investit în parcul eolian din
Dobrogea circa 1,1 miliarde de euro.
În total, investiþiile CEZ de pe piaþa
noastrã se ridicã la 2,2 miliarde de
euro. (A.T.)

n Marea Britanie vinde
active de stat de
23 miliarde dolari
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Citiþi, în pagina 5, “Hidroelectrica –
punct ºi de la capãt”.

CÃLIN
RECHEA

“Pentru prima datã, am cãzut de acord asupra unui bail-in

semnificativ pentru protejarea contribuabililor”, a declarat

Jeroen Dijsselbloem, ministrul de finanþe al Olandei ºi

preºedintele Eurogrupului.

Piperea: “KazMunaiGaz ºi Socar, interesate de Oltchim”
KazMunaiGaz ºi Socar sunt

investitorii scoºi din pãlã-
rie, ieri, pentru combinatul

în insolvenþã “Oltchim”, a cãrui pri-
vatizare a eºuat toamna trecutã.

Oltchim abia mai rezistã, însã din
partea autoritãþilor vin numai ºtiri
pline de speranþã.

Aflat în turneu în patru þãri asiati-
ce, Victor Ponta a propus companiei
petroliere azere de stat SOCAR sã
preia combinatul Oltchim Râmnicu
Vâlcea (OLT), reprezentanþii poten-
þialului investitor afirmând însã cã
vor analiza situaþia înainte de a lua o
decizie.

În Kazahstan, se pare cã premie-
rul ori stafful sãu au mai gãsit un in-
teresat.

Gheorghe Piperea, administrato-

rul judiciar al “Oltchim”, ne-a spus,
asearã: “Pot sã vã spun cã nu doar
Socar este interesat de combinat, ci
ºi KazMunaiGaz”.

În primãvara acestui an, Guvernul
a încheiat cu grupul Rompetrol, deþi-
nut de compania de stat KazMunai-
Gaz, un acord în baza cãruia statul va
încasa 200 milioane dolari prin rãs-

cumpãrarea de cãtre KazMunaiGaz
a unui pachet de 26,69% din acþiuni-
le Rompetrol Rafinare (RRC).

Gheorghe Piperea ne-a precizat
cã, în acest moment, sunt patru inves-
titori foarte serioºi interesaþi de
Oltchim, care ºi-au depus intenþiile
ºi în scris, ºi încã opt care încã nu au
venit cu acte.

Potrivit lui Gheorghe
Piperea, KazMunaiGaz ºi
Socar fac parte din prima
categorie.

Administratorul judi-
ciar al combinatului
vâlcean estimeazã cã pro-
cesul de selecþie a investi-
torilor se va încheia pe 15
iulie, dupã care va urma o
lunã de “due-dilligence”.

Socar: Oltchim nu este bine
“promovat”

Potrivit presei, Socar ar fi intere-
satã ºi de rafinãria Arpechim, pe
lângã Oltchim.

Însã oferta României ca Socar sã
preia Oltchim a venit puþin cam
târziu pentru compania azerã, dupã
ce aceasta a achiziþionat rafinãria
Petkim, potrivit lui Elshad Nassirov,
vicepreºedintele Socar, preluat de o
televiziune de ºtiri.

Domnia sa a declarat: “Acest lu-
cru ar putea suna rãu, dar vestea
bunã este cã, având douã rafinãrii
(n.r. Arpechim), douã complexuri
petrochimice, una în Turcia – þarã
care nu face parte din Uniunea Eu-
ropeanã, ºi România – care este þarã

membrã UE -, putem crea sinergii
foarte bune. Acest lucru poate fi un
lucru bun atât pentru Socar, cât ºi
pentru proiectele din Turcia ºi
România”.

Elshad Nassirov nu s-a arãtat
însã foarte încântat de modul cum a
fost promovat combinatul vâlcean
de cãtre autoritãþi: “Pentru a trezi
interesul, vânzãtorul trebuie sã
prezinte un produs bun, nu unul
care se va închide dacã nu este
cumpãrat”.

Azerii de la Socar ºi-au mai arãtat
interesul faþã de Oltchim de-a lungul
timpului, însã nu au participat la pri-
vatizare.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 4)

Citiþi, în pagina 4, articolul
„Încasãrile de la CFR au triplat
profitul net al CEZ România”.


